
A fenti mondat lehet a kulcsa Bara-
nyai doktor orvosi metódusának, de
valószínûleg a karrierjének is. Kör-
orvosi és klinikai gyakorlatát radio-
lógiai mûködése alapjának tekinti.
Igazgatóként viszont szinte az ösz-
szes kórházi osztály mûködését át-
láthatta, hiszen a radiológián diag-
nosztizálhatta a betegeket. Szeren-
csés embernek tekinti magát, mert
végigélheti a modern képalkotó di-
agnosztika elterjedésének korábban
nem is álmodott tempójú fejlõdését.
A soproniak azért hálásak neki,
mert elsõsorban az õ érdemének te-
kintik, hogy az országos egészség-
ügyi válság közepette náluk egy eu-
rópai rangú kórház épült.

– Zsujta, Ózd, Debrecen,
Tállya, Debrecen, Sopron.
Vajon hová kötôdik a leg-
jobban?

– Eddigi életutam mindegyik hely-
színéhez. Tényleg „nagy dolog a
gyermekkor”, ezért legerõsebben
szülõfalumhoz, a borsodi Zsujtához
köt az identitásom. Szigorú, mélyen
vallásos, a tisztességre nagyon so-
kat adó légkörben nevelkedtem.
Ózdra csak középiskolába jártam.
Szigorú és jó tanáraim voltak, akik
mérnöknek szántak. Én viszont ki-

csi korom óta a zsujtai körorvosért
rajongtam. Pontosabban azért, hogy
milyen csodálatos lehet a betegeket
meggyógyítani. Ezért mentem Deb-
recenbe a DOTE-ra.

– Az egyetemen írt TDK-
dolgozatai közül a radio-
lógiai tárgyú aratta a leg-
nagyobb sikert. Miért
pont erre felé vonzódott?
Akkoriban talán ez volt a
legkevésbé orvoslásos or-
vostudomány. Netán a ta-
nárai által „diagnoszti-
zált” mérnöki készsége
vitte a radiológiához?

– Én belgyógyásznak készültem. Jó
eredményeim miatt az egyetemen is
maradhattam volna, de mivel körze-
ti orvosként háromszor annyit ke-
reshettem, ezért Tállyára mentem.
Nem a kapzsiság, a kényszer tett
anyagiassá. Már egyetemistaként
megnõsültem, és útban volt a kislá-
nyom. Ettõl függetlenül a radiológia
mély nyomokat hagyott bennem,
már akkor éreztem, hogy a szakma
milyen jövõ elõtt áll, ráadásul a fe-
leségem röntgenasszisztens volt.

– Ezek szerint a tállyai
éveket vargabetûnek te-
kinti?

– Ez volt az én igazi egyetemem.
Minden orvosi rutinomat ott szerez-

tem. Egészen más gyakorló belgyó-
gyászként röntgen- vagy ultrahang
vizsgálatot végezni. Amikor vissza-
kerültem a klinikára, akkor egy ko-
moly szakmai gyakorlattal rendel-
kezõ orvos kezdett el radiológiával
foglalkozni. Én sohasem a képeket
néztem, hanem a beteg embert és a
képeket.

– Tállyán szerették, meg-
becsülték, és ön is nagyon
szeretett ott dolgozni.

– Ez igaz, de a szívem mindig visz-
szahúzott a klinikára. Mivel köror-
vosként anyagilag rendezõdtem,
ezért már megengedhettem magam-
nak, hogy a klinikán dolgozhassak,
ráadásul egy nem hálapénzes terüle-
ten. A radiológia akkor már nagyon
fontos tantárgy volt. Kezdõdött az
ultrahang- diagnosztika, az érfestés,
az intervenciós diagnosztika. Na-
gyon kellett igyekeznem, hogy be-
hozzam az elmaradásaimat.

– Ez elég hamar sikerülhe-
tett. Tanárként sem lehe-
tett rossz, mert az egyete-
men a diákok a legjobb
tanár kitüntetõ címet
adományozzák önnek.

– Szeretek tanítani. Aki akarta, és
hagyta magát, azt nagyon és szigo-
rúan „nyúztam”, és sokat követel-
tem tõle.
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– Tudományos tevékeny-
sége fõ jellegzetességé-
nek tûnik, hogy elsõsor-
ban a gyakorlati kérdések
izgatják. Nem a felfede-
zés foglalkoztatja, inkább
az összegyûjtés, a meg-
szerkesztés, a rendszere-
zés, az elért eredmények
közkinccsé tétele.

– Engem a betegellátás gyakorlati
része érdekel a legjobban, az, hogy
miként lehetne eredményesebben,
gyorsabban és kevesebb fájdalom-
mal gyógyítani. Kandidátusi érteke-
zésemet is a vesetumorok diagnosz-
tikájáról írtam. Természetesen kí-
sérleti és klinikai tanulmány. A tu-
mor pontos állapot- és fejlõdésleírá-
sa már a kivizsgálás során sok min-
dent eldönthet. Milyen indulatú a
daganat, kell e operálni, és a többi,
amely megváltoztathatja az egész
kivizsgálás algoritmusát.

– Az értekezést Debrecen-
ben írta, de már Sopron-
ból védte meg. Pedig úgy
tûnt: a klinikán végleg le
fog horgonyozni.

– Ma is az egyetem címzetes docen-
se vagyok, és visszajárok tanítani.
1984-ben kedvenc professzorunk-
nak, Vargha Gyulának idõ elõtt kel-
lett nyugdíjba vonulnia, és utódlási
feszültségek keletkeztek a klinikán.
Tiltakozásként többen is a kilépé-
sünket fontolgattuk. Ekkor jött a
soproni meghívás, hogy vegyek
részt a kórház radiológiai osztályá-
nak átszervezésében és rekonstruk-
ciójában. Nem volt könnyû döntés:
a családom és feleségem szülei is
Sopronba költöztek.

– Ezzel veszi igazán kezde-
tét menedzseri karrierje.

– Egy nagyon gyenge osztályból
kellett világszínvonalú diagnoszti-
kai központot kialakítani. 1985-ben
megtörtént a hagyományos géppark
részleges rekonstrukciója. 86-ban
ultrahang-, 87-ben mammográfiai
berendezést szereztünk – vállalati

adakozás segítségével. 1989-ben
egy elsõ generációs CT-re tettünk
szert. Nagy és ellentmondásos idõk
voltak ezek, a hazai modern diag-
nosztika megteremtésének hõskora.
Akkoriban kezdtük a Soproni Ultra-
hang Napok nevû tudományos kon-
ferenciák rendezését. Rövidesen a
huszadikat tartjuk. Csak a hagyo-
mány iránti tiszteletbõl õrizzük a
nevét, mert ma már a legmodernebb
képalkotó diagnosztikai eljárások-
kal foglalkozunk.

– A rendszerváltozás ide-
jén a beteg igazgató vég-
akaratának tett eleget,
amikor elvállalta az igaz-
gatói tisztet is. A kineve-
zést az önkormányzat és
az orvosi testület is meg-
erõsíti. Újabb szép, de fe-
lettébb nehéz feladat, hi-
szen ekkoriban már egy
fillér sem jutott a re-
konstrukció folytatására.

– Pedig akkor még igencsak a mun-
kálatok elejénél tartottunk. Ráadá-
sul orvos- szakmailag nem értettem
egyet a rekonstrukció jelentõs ré-
szével sem.

– Már az is szokatlan,
hogy egy „alacsony presz-
tizsû” szakma képviselõ-
jét kérik fel igazgatónak.
Ráadásul még koncepcio-
nális kifogásai is vannak.

– Ne feledje, hogy én klinikai radio-
lógus voltam, aki nem csak a gépek-
hez, hanem a betegekhez is ért. Rá-
adásul – éppen a diagnosztika révén
– szinte minden kórházi területre rá-
látásom volt. Nekem nem kellett so-
káig idõznöm az átvilágítással.
Nemzetközi tapasztalataim pedig
segítettek a tervek korrigálásában.

– Ezzel még nem kerül
pénz a kórház rekonstruk-
ciójának folytatásához.

– Hõsi idõk voltak. Az Austria
Banktól kaptunk 400 M osztrák
schilling kölcsönt. Ebbõl épült meg

– osztrák kivitelezésben – kórhá-
zunk lelke, a mûtéti-diagnosztikai
tömb. Azután változott a koncepció,
és a kivitelezést is hazaiak folytat-
ták. A régi tömbök felújítása már
nem is sikerült úgy, mint az elvárha-
tó lett volna. Nehéz, de nagyon
eredményes öt esztendõ után kon-
szolidáltan adtam át a kórházat utó-
domnak Ugyanis 1995-ben a tárca
úgy határozott, hogy egy ilyen mé-
retû kórházat csak fõállásban lehet
igazgatni. Én azt választottam, hogy
a radiológiai osztályt vezetem to-
vább.

– Sokan azt tartják: ekkor
kezdõdtek a bajok. A töb-
bek között ön által is ja-
vasolt, új igazgató és az
új menedzsment két év
alatt súlyos adóságba vit-
te a kórházat, megfonto-
latlan privatizációkba
kezdett, áldatlan légkört
teremtett, és önt is távo-
zásra késztette.

– Menjünk sorjában! Az új igazgató
javasolásában valóban nem voltam
elég körültekintõ. Az általam na-
gyon tisztelt professzorom kérését
garanciának tekintettem. A privati-
záció kérdése akkoriban valóban a
„levegõben lógott”. Azt viszont
nem értettem, hogy miért pont a mi
osztályunk funkcióját kell
magánosítani, mikor az évente 37
milliót hozott a kórháznak. Ettõl
függetlenül belevágtunk, s mind
több, jó tapasztalatot szereztünk.
Közalkalmazottként számos kötött-
ség korlátozta a munkánkat. Vállal-
kozóként a szükségletnek megfele-
lõen, ha kellett ünnepnapokon is
dolgoztunk. Évente 70 milliót tud-
tunk fizetni a kórháznak. Sajnos eb-
bõl szinte egyetlen fillért sem fordí-
tottak a gépek cseréjére vagy kar-
bantartására. Mindezek ellenére
nem velünk, hanem egy, a diagnosz-
tikai szolgáltatásban teljesen járat-
lan céggel kötötték meg az új, há-
roméves megbízást.

– Önt bizonyára az új cég is
alkalmazta volna.



– Az igazgató öccse – akit én vettem
fel az osztályomra – jelezte, hogy
„itt is más szelek fognak fújni”.
Tényleg így lett. Ki tudja milyen
háttéralkuk következtében fentrõl
egyre erõsebb lett a politikai nyo-
más, hogy a másik cég legyen a ten-
der gyõztese. Ha maradok, akkor
csalnom kellett volna, például ha-
misan kódolni. Úgy láttam, hogy itt
egy felettébb mohó csoportocska
akar egyre többet „lenyúlni”. Nem
csak én kényszerültem távozni.
Csak az én osztályomról 8 orvos
ment még el. Idõközben a kórház
adósága 535 millióra nõtt.

– Azt mondják: ön csak a
kormányváltás után tér-
hetett vissza igazgatói és
fõorvosi állásába.

– Ez tévedés. A visszatérésemhez a
politikának semmi köze sem volt. Új-
bóli kinevezésemrõl már a kormány-
váltás elõtt hallgatólagosan döntöt-
tek, majd egyhangú önkormányzati
határozattal erõsítették meg a kineve-
zésemet. Fáradtságos munkával sike-
rült néhány furcsa szerzõdést felmon-
dani, a kórházat újra konszolidálni,
az eltávozott szakembereket vissza-

hívni, 40 új orvost a különbözõ szak-
mákba visszacsábítani, és az embe-
rek hitét újra visszaadni.

– Számomra az az ajánlata
volt a leginkább megle-
põ, hogy a kórházat haj-
landó eltartani az OEP-
finanszírozásból, az ön-
kormányzatnak csak a be-
ruházásokat és a felújítá-
sokat kell fedeznie.

– Ez csak egy nagyon költségtaka-
rékos program kidolgozásával volt
megvalósítható. 30 százalékkal nö-
veltük a teljesítményt. Az ágyaink
kihasználtsága 80% feletti. Jelenleg
közel 4 milliárd Ft az éves bevéte-
lünk. Ennél is jobban örülök annak,
hogy kollégáink az orvostudomány
egyre több területén jeleskednek, és
fõként annak, hogy 2004 õszétõl a
DEÁOC oktató-kórházává fogadott
bennünket.

– Mi az, amit sokrétû or-
vos-közéleti tevékenysé-
gébõl kiemelne?

– Talán az MRT elnöki tisztsége-
met. Rendszerteremtõ buzgalmam
jól kamatozott. 1280 fizetõ tagunk

lett, közülünk nagyon sok fiatal. Fó-
rumot teremtettünk nekik, nyugati
meghívásokat, és pénzt biztosítot-
tunk ahhoz, hogy élni is tudjanak a
lehetõséggel. Tíz témában rendez-
tünk a területekre kihelyezett radio-
lógus továbbképzést. Nagyon jó
nemzetközi kapcsolatot alakítottunk
ki. Most az Ultrahang Napoknál is
jobban izgat az a tény, hogy 2006-
ban, Sopronban, az osztrákokkal
közösen rendezzük meg az MRT 23.
Kongresszusát. Nagy megtisztelte-
tés ez nekem és munkatársaimnak,
akik kiváló szakemberek, hiszen
már 1990-ben rendeztünk egy nagy-
sikerû radiológus kongresszust.

– Egyéb munkáiról, tiszt-
ségeirõl már nem is me-
rem kérdezni, de azt azért
írjuk le, hogy azért marad
ideje kocogásra, kertész-
kedésre, úszásra és kutya-
sétáltatásra.

– A fiam közgazdász, a lányom szá-
mítógép-matematikus. A feleségem
két unokánkat gardírozza. Azon va-
gyok, hogy havonta legalább egy
hétvége a családé legyen.

Kõszegi Ábel
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